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ue fa el Col.legi

En aquesta segona cita per in
formar sobre .el que fa el Colle
gi. donaré prioritat a I'ac tualitat
que ha suposat la presa de pos
sessió de la recent estrenada
Junta de Govern Estata l, per pas 
sar a continuació a referir-me a
I'IVA , en un resum sob re l'actlvi
tat desenvolupada al voltant del
tema.

Va ser divendres 8 de maig,
quan en la Villa tingué lIoc I'acte
de possessl6 de la Junta de Go
vern elegid a, en una reunió cor 
dial amb la Junta en funcions, ca
racteritzada per la seua longe 
vital.

Dissabte, dia 9 , al vollant de
les 11 del matí, várem entrar en
materia amb el següent ordre del
dia:

1. Presentació interpersonal
deis membres de la Junta i as
sessors jurídlcs i econ órnlco -ad
ministratiu .

2. Aspectes legals:
- Situació actual de la traml

tació de I'Estatut , iniciatives i
propostes d'actuació.

- Resum de I'activitat realit
zada respecte de " IVA i propos
tes d'actuació.

3 . Aspectes econó rnlco-ad
mínist ratius:

- lncldéncles i problemes de
fu ncionament del COPo

- Batane de la Secretaria Es
tatal i del conjunt del CoHegi a
31 de dese mbre de 1986.

- Discussió del Pressupost
de la Secretaria Estatal per al
1987 i coneixement del pressu
post consolidat del COP per al
1987.

4 . Balanc-resurn de la situa 
ció de la professió a nivell sec 
torial.

5. Planíficació i programació
de les activitats de la Junta de
Govern a curt i mitjan termi ní. De-

se nvolupament de l pro grama
electoral.

6 . Informació sobre el Projec 
te del Codi Deontológíc (aprovat
ja per la Junta anterior).

7 . Informació diversa.
8 . Precs I preguntes .
El transcurs de la reunió va

cobrar un especial interés per als
psicólegs del Pais Valencia, en el
seqon punt de I'ordre del dia,
quan I'assessor ju rídic , Javier
Mauleón, va passar a informa r fa
vorablement sobre el Reglament
de Regim Interio r presentat per
la Delegacló del CoHegi Oficial
de Psicólegs del P. V. En el torn
de paraula , es va valorar possltl 
vament la iniciat iva d'elaborar
aquest reglament , ja que és el
primer que s'hi presenta per a la
seua aprovació . La Junta de Go
vern haurá de pronunciar-se pel
que fa a aquest punt el proper
mes de julio l.

Per tal de referir-se al Projec
te d' Estatuts presentat per la
Junta Rectora de la Delegació
del P. V. a la Generalitat Valen
ciana, arran de la publicació en el
.DOGV. del Decre t 123/1986 ,
que regula, amb car ácte r provi
sional fins a I'aprovació de la L1ei
de CoHegis Professionals de la
Comunitat, la constitució de Con
sells Valencians de CoHegis Pro
fession als d 'una mateixa protes
s ló per a la representac i6 d 'a

questa en les seues funcions de
co l·laboració amb les diverses
administraclons púb liques, va
pren dre de nou la paraula I'as
sessor jurídic o Aquest Projecte
d'Estatuts pretén de seguir el
procés cata lá, encara sense L1ei
de CoHegis, per acor d adopta !
per majoria en la Junta General
del 17 de rnarc passat , on s 'a
provaren també les ges tions per
soltlcltar el registre del CoHegí
Oficial de Psicólegs del País Va
lencia .

El tema va suscitar polé rnl
ques (i algunes veus) en no exis
t ir un marc legal que regule els
CoHegis Autónoms amb la Se
cretaria Estatal, com és el cas de
Catalunya. També hi hagueren
critiques al procediment seguit
per adoptar un acord d 'aquesta
transcendencia, eshan trencat
les normes de joc i aixó és greu•.
Esta pendent un escrit de la Jun
ta de Govern adrecat a la Junta
Rectora del P. V. en el qual es
sotuc na que es retire I'esmentat
Projec te d 'Estatuts presentat al
Consel l.

Al demalí encara, es va acor
dar d'enviar instanc ies indivi
dua ls ai Ministeri d 'Educació
soHicitant I'aprovació de l 'Esta
tut del COP i convocant una roda
de premsa el dia en el qual sen
treguen els milers d' instá nc ías
reunides en el registre d 'entra
da.

El punt sobre I'IVA és també
lnt roduí t per I'assessor juríd ic ,
que va fer un resu m del procés
realitzat. Segons ell , ,hi ha lIum
a la fi del cami •. En aquests rno
ments ja no es poden presentar
més preguntes vinculants per 
que el term ini va finalitzar el 30
de juny de 1986. S'hi acorda ce
lebrar una reuni6, abans de I'es 
tiu , a Madrid de tots els asses 
sors jurid ics que tre ballen per al
COP tant en la Secretaria Esta
tal com en les delegacions, per
tal de mantenir una est reta coor
dinac ió i intercanviar punts de
vista.

Finalment , s'h i decideix d 'es
tudiar atentament I' informe so
bre la Reforma de is Ensey a
ments Universitaris que, una ve
gada remés al Consell de les Uní
versitats , tlndr á un debat públic
d 'uns sis mesos. A partir de l'a
provac ió d 'a quests criteris,
s 'han d'aprovar per les facultats

els plans d 'estudis. Resta per
elaborar , pero , un esborrany de
proposta de les jornades sobre
el tema, que es cele braran el
mes d 'octubre .

El calendari de treball per a la
resta de l'any de la Junta de Go
vern inclou dues sessions de la
Junta (1 . · quinzena de julio l i
darreries de setembre) i una Jun
ta Estatal ampliada, en novembre
o desembre.

GESTIONS SOBRE L'IVA

A tot l'Estat , s 'han cornencat
acclons tot buscant que l'activi
tat del psicóleg en el camp de la
sal ut i de l 'educaci6 estiga
exempta de I' IVA. A Catalunya
ex is te ix la Comissió IVA per
aconseguir el reconeixement sa
nitari del psicóleg en l ' ámbít de
la salut.

La documentaci6 recollida per
la Secretaria Estatal sobre el
tema comenca amb un escrit de
data 16 de desembre de 1985,
adrecat al subdirector genera l
d' lmpostos Indirectes, en el qual
I'anterior Dega del CoHegi, Car
los Camarero , soHicitava una en
trevista i formulava ja, com a una
preg unta vinculant , el tema de
I'exempció.

La co nsulta vincu lant tona
mentada va ser presentada a la
Direccíó General de Tributs el 29
de gener de 1986 . Les pregun
tes feien referencia als aspectes
clínic i esco lar de les activi tats
del psic óleg.

En el . BOE. , núm. 95 , del 2 1
d' abril de 1986, es va publicar la
Reso lució de 3 d 'abrii, en la qual
shí donava resposta a la pregun
ta vinculant formulada pel COP
sobre el Valor Afegit. Entre altres
coses diu: .Tot considerant que
I'esm entada exempci6 no pot en
te ndre 's als serveis realitzats
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pels professionals psicó legs te
nlnt en co mpte que la professi ó
exercida per ells no esta defi ni
da com a médica o sanitaria per
lórdenament juridic vigent.. . No
procedeix est endre I' exempció
als serveis real itzats pels pslc ó
legs en el camp relac ionat amb
l'act ivltat educativa o d'en senya
ment, ja que no es tracta pro pia
ment deis serveis d'educac ió o
ensenyament , ja que no es trae 
ta próp iament deis serv éis d 'e
ducació o ensenyament realit 
zats pels Centres Docents, ni de
classes part icul ars sobre maté
ries inc loses en els plans d'es
tudis.»

Amb data de 20 de maig de
1986, va ser quan l' Associaci ó
Gallega de Cent res de Reco 
ne ixement Metge Psicotécnics
(AGACERMEP) va formular una
cons ulta vinculant re lativa a I' lm
post sobre el Valor Afeg it . Entre
els considerants de la Reso lució
de l' 11 de novembre de 1986 , la
Direcció Gene ral de Tribu ts diu:
«Tot considerant que I'expedició
de certi fi cats médico-psicoté c
nics comporta la prestació con
junta deis serveis realitzats per
professi onals sanitarís (metges) i
d'altres dife rents realitzats per
p ro fe ss ional s que no te ne n
aquesta condició (psicólegs)...
sense que I'exempció s 'estenga
als serveis ejecutats pels psi
có iegs .•

Existeixen , si més no , tr es in
formes técnics sobre I' IVA:

1. Juny , 198 6: Luis Gómez
Ferrer Morant elabora un informe
per enc árrec de la Delegació del
P . V . , en el qual re cone ix
I'exempció per als camps de la
Psicologla de la Salud, la Psico
logia Educativa i els serveis d'O
rientació i Assist éncia psicológi
ca, i no per als serveis professio
nals dese nvolupats en l' árnblt de
la selecció de personal.

2 . Juny, 1986: Manuel Feo.
Clavero Arévalo emet un dicta
men a la petició de la Delegació
d 'Andalusia Occidental del COP,
sobre l 'aplicací ó de I'IVA als ser
vei s realitzats pels psicólegs.
Aquest dictamen conclou dient
que les activitats sanít ár tes deis
psicólegs estan exemptes de
¡' IVA, inclosos els serveis d'a
questa mateixa condició que rea
litzen als Centres Docents .

3 . Desembre , 1986: L'asses
soria juridica de la Secretaria Es
tatal elabora un informe·resum
de les gestions realitzades sobre
I'IVA que conclou amb les parau
les següents: c . .. és I'inici de la
via que pot donar 1I0c que en un
futur es plantege la qüestió da
vant deis Tribunals de Justicia,
amb la finalitat de procurar I'ob
tenció de la resolució oportuna
que done resposta satisfactoria
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al senti men general deis col·le
giat s i el de la Junta de Govern
r es p ec te de iexempcí ó de
¡' IVA., tot referint-se als escrits
que ca lera remet re a la Hisenda

Como muc hos de vosotros ya
co nocéis, la Conselleria de Edu
cac ión ha cambiado de planes,
anunciando que las plazas para
psicólogos que en principio nos
promet ieron han pasado a ser
para maestros , con la especiali
dad de Psicología o Pedago gía,
in c rement ando con siderable 
mente su número para ampliar
los SPE de la propia Conselleria.

Ello ocasionó en su momento
algún que otro sobresalto en de
terminados Gabinetes Munic ipa·
les, a los que se anunció por par
te de sus ayuntamientos la no re
novación de sus cont ratos por
disponer la población de SPE
para el cu rso próximo.

Todo esto, más una larga se
rie de rumores, medias palabras,
malentendidos, etc ., ha dado pie
a la elaboración de este artículo,
que no pretende sino ser una re
flexi ón en voz alta de su autor,
miembro de un Equipo Municipal,
acerca de la situación pre sente
de este colectivo.

A menudo el ser humano debe
enfrentarse a situaciones que no
domina ni puede controlar. Ante
ellas sólo cabe una posibilidad
sensata, aceptar resignadamen
te los avatares que el incierto
destino nos depare.

Se me plantean ahora varias
preguntas: ¿Nos encontraremos
los Gabinetes Municipales en la
actualidad en una de estas situa
ciones fatalistas? ¿Será el desti
no quien, alargando su mano si
niestra (que no siniestra mano)
por la Conselleria de Educación,
tiene trazadas las líneas de nues
tro futuro? ¿Han sido los hados
responsables de los cambios de
planes de nuestra Conselleria
respecto de las plazas para psi
cólogos?

Otra pregunta más acude a mi
mente tras los últimos aconteci
mientos: ¿Habrá alguien, adorna-

en els casos de requeriments re
clamant les dec laracions tr irnes 
t rals de " IVA.

Per acabar, el 9 d 'abril de
1987, al Dega-President de l

do de prodigiosa mente , que
haya pod ido elucubrar tan per
fec to plan que convenza a nues
tros poli ticos municipales y de
más conciudadanos de que dos
redes de Equipos Psico pedagó
gicos pueden subsis tir actuando
ambos en el mismo ámbito , so
bre los mismos individuos y, en
ocasiones , co n dif erentes enfo
ques? ¿Habrá ser humano que
ent ienda la necesidad, efic acia y
economia de tal montaje? Tengo
que decir que tal vez sí, pero lo
hago por la misma razón que des
de pequeño he querido pens ar
que haya act os de magia sin tru
co o que lo imposible pueda ha
cerse alguna vez realidad.

El inexorable paso del tiem po,
sin embargo, te obliga a aceptar
sólo las realidades y te enseña
que debes actuar sobre los
acontec im ientos si pretendes
modificar su tendencia y alcanz ar
cierto grado de equilibrio per so
nal y profesional .

Tal como yo lo veo se trata de
una lucha por nuestra supervi
vencia y la del modelo, que siem 
pre hemos defendido, de inte r
venc ión psicológica en la comu
nidad , el municipal.

De tod os modos se nos plan
tea dificil la lucha, ya que nadie
en Conselleria se ha dignado a
explicarnos sus planes a corto,
medio o largo plazo. Es bien sa
bido Que no se puede luchar con 
tra aquello que no se ve con cla
ridad , que se intuye, pero se
desconoce en su extensión real .

Lo que ya es claro es el he
cho de que en los dos o tres
próximos años se decide el ser o
no ser de los Gabinetes Mun ici
pales . Queda por dilucidar si el
gigantesco aparato del poder
acabará por aplastarnos definiti
vamente o si, por el contrario,
nos permitirá acomodamos en al
gún rincón remoto de nuestra so-

COP remet al co ordinador de
I'IVA docum entació relat iva a la
professió del psicóleg.

Joan Huer ta

ciedad desde el que podamos
realizarnos profesionalmente .

O se est ructuran pe rfec ta
mente estos equipos paralelos y
se de limitan claram ente sus fun
ciones y competencias o nos
tendremos que ir buscando la
vida por otras esquinas . (Desgra
c iadamente , el pez grande sigue
co miéndose al chico. )

Dent ro de es te marco general
hay aigo irrenunciable a lo que
tenemos perfecto derecho: A
exigir a la Administración una ex
plicació n clara, sinc era y hones
ta de to dos aquellos proyectos
que, co mo el presente. nos afec 
ten. Debe dársenos, al menos, la
posibilidad de defendernos y de
enf ocar de nuevo nuestro futuro
si es que éste no va a estar don
de hoy está.

Algo debemos hacer ya. Al
menos mostrar nuestra protesta,
nuestra inconformidad con la os
curantista actuación de Conse
lIeria , con sus falsas promesas,
con el co ncepto del poder como
apisonadora y de algunos politi
cos como semidioses. Inconfor
mismo, en definitiva, co n el pa
pel de Kleenex que representa
mos (se usa y se tira) .

Para concluir se me ocurre
otra pregunta (ivaya tarde que
llevo!) : ¿Llegará el día en que
para acceder a plazas de maes
tros, éstos deban pasar necesa
riamente por unas oposiciones
de psicólogos? De nuevo tengo
que responder que si. Ello es
factible si decidimos de una vez
comprometemos pollticamente,
si ocupamos muchos de noso
tros puestos de relevancia en la
máquina del poder y si alcanza
mos definitivamente una clara
conciencia corporativista. Todo
ello es algo que , justo es reco
nocerlo, han podido hacer ya
nuestros compañeros en los co
legios: los maestros.




